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21 intézményét bővítette 
napelemekkel az önkormányzat

Huszonegy intézményéhez telepített napelemrendszert az önkormányzat saját forrásból 
az elmúlt hónapokban. A beruházással akár 70 százalékkal csökkenthető a vásárolt villa-
mos energia mennyisége. Fotó: Kuklis István Részletek a 3. oldalon

Már aszfaltozzák a város 
legforgalmasabb útját

Aszfaltoz a kivitelező Sze-
ged egy legforgalmasabb 
útján, a Rókusi körúton. 
Tavaly egy szakasz megú-
jult, most újabb 300 méter 
kap új burkolatot, a Vértói 
út és a Csongrádi sugárút 
között (képünkön). Erre az 
önkormányzat saját forrás-
ból több mint 190 millió fo-
rintot fordít. A munkák szep-
tember végéig tartanak. Az 
önkormányzat 3 milliárd fo-
rintos útfelújítási alapjából 
231 millió forintért újítják 
fel Újszeged főútvonalait, a 
Csanádi és a Vedres utcát. 
Ott az ivóvíz-rekonstrukci-
ót követi az aszfaltcsere 
nyár végéig. Kisebb utcák 
is megújulnak. Fotó: Kuklis 
István 

Bővebben a 4. oldalon

Kialakítják a Löw parkok 
első ütemét

A város első lépésben az Attila utcai emlékparkok új szobrait állítja fel és a környezetü-
ket teteti rendbe. A folytatás előtt ismét egyeztetnek a környékben lakókkal. Képünkön a  
park látványterve. Írásunk az 5. oldalon

A Gogol utca új terveit
fórumon mutatták be 

T
eljes egészében 
felújítanák euró-
pai uniós források 
felhasználásával a 

teljes Gogol utcát a kis- és 
a nagykörút között – mutat-
ták be a ProUrbe mérnöki 
iroda által készített terve-
ket a napokban. Az Agórá-
ban tartott lakossági fó-
rumra negyven környékbe-
li lakos eljött. A Kölcsey ut-
cát több mint egy évtizede 
teljesen sétálóutcává ala-
kították, ennek meghosz-
szabbítása a mintegy 550 
méter hosszú Gogol utca. 
A jelenlegi árakon mintegy 
600 millió forintos költségű 
rekonstrukciót a többi közt 
az indokolja, hogy a városi 
közegben megszokott nö-
vények nem bírják az egy-

re forróbbá és szárazabbá 
váló klímát, a fák túlnőtték 
az utcát, megrongálják a 

járdákat, a pincék falát, il-
letve a tetőket.

Tudósításunk a 4. oldalon
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Hollósi Zsolt

Zebra

M
ég júniusban történt, hogy a nagyszínházi Dö-
mötör-gálára tartva az Etelka sor elején, a zeb-
rán rohantam át a trolihoz, amikor hatalma-
sat taknyoltam. Nagyon meglepődtem, nem 

is értettem, hogy mi történt. A kereszteződésbe már behaj-
tott első autó és a zebra előtt megállt második között ki volt 
feszítve egy 6 méter hosszú vontatókötél, amit nem vettem 
észre. Az autósok fittyet hánytak a vontatás szabályaira, ne-
vezetesen, ha 3 méternél hosszabb a vontatókötél, azt feltű-
nő módon, például színes zászlóval meg kell jelölni, ráadá-
sul a vontatott jármű irányjelzőjét is működtetni kell. Mi, ma-
gyarok persze nem a szabálykövetésről vagyunk híresek, az 
autósok egyik előírást sem tartották be. Elterültem a zebrán, 
mint egy béka, de meg sem kérdezték, rendben vagyok-e. 
Amikor feltápászkodtam, azt gondoltam, hazarohanok ru-
hát cserélni. Otthon tudatosult bennem, hogy tulajdonkép-
pen szerencsés vagyok: véres horzsolásokkal, zúzódásokkal 
megúsztam. Kilyukadt zakóm és nadrágom persze kuka, és 
mire fertőtlenítettem a sebeimet, már nem volt értelme elin-
dulni a színházba. 

Másnapra nem tudtam rendesen mozgatni a könyököm, 
ami a választások miatt hajnaltól hajnalig tartó szerkesztői 
ügyeletben elég kellemetlen volt. A jegelés és a fájdalomcsil-
lapítók ellenére egyre jobban fájt, éjszaka nem sokat alud-
tam. A bal karom egyre durvább színekben játszott, de azt 
hittem, csak zúzódás lehet. A biztonság kedvéért kifaggat-
tam a sok milliárd oldalnyi szakirodalomra alapozó, éppen 
ezért egészségügyi témákban viszonylag felkészült mester-
séges intelligenciát. A ChatGPT rögtön lelombozott: „Egy bal-
eset után, ha felmerül a könyöktörés gyanúja, néhány tünet 
és jel segíthet a laikusoknak és szakembereknek egyaránt 
eldönteni, hogy valószínűsíthetően történt-e törés. Azonban 
fontos megjegyezni, hogy a végleges diagnózist mindig or-
vosnak kell felállítania, és röntgenvizsgálat nélkül a biztos 
diagnózis nem lehetséges.”

A sérülés pillanatában nem hallottam ugyan reccsenést, 
de a törésre utaló további felsorolt tünetek már stimmeltek. 
Két nap késéssel a délelőtti műszakom után elmentem az 
SZTK-ba, ahol addigra már épp befejeződött a traumato-
lógiai rendelés. Azt mondták, próbálkozzak az SBO-n vagy 
menjek vissza másnap. A másnap jobb 
opciónak tűnt, de akkor pedig el-
húzódott a záróvizsgáztatás az 
egyetemen, így megint lekéstem 
a rendelést. Így mégis az SBO-n 
kötöttem ki, ahol rengetegen 
várakoztak, ráadásul a triázsoló 
nővér közölte: hamarosan leszáll 
egy súlyos sérültet szállító mentő-
helikopter is. Mivel nem friss a sérülé-
sem, azt tanácsolta, ha nem akarok hajnali 
négyig ott dekkolni, jobban járok, ha inkább másnap újra az 
SZTK-ban próbálkozom. Öt nap csúszással jutottam el végül 
egy lelkiismeretes traumatológushoz, aki a röntgenfelvételt 
nézegetve csóválta a fejét, hogy ilyen törést még nem látott. 
Jó hír, hogy mivel egyetlen pici csont tört el, nem kell mű-
teni, még gipszelni sem, nem valószínű, hogy elmozdulna. 
Pihentetés, fájdalomcsillapító, hideg borogatás és a gyógy-
torna éppen elég. Utóbbitól nem vártam túl sokat, de Niki, 
az Anna fürdő gyógytornásza profi szakember, a sok nyúj-
tással, feszítéssel, labdázással, botozással egy hónap alatt  
csodát tett. 

Már majdnem elfelejtettem a zebrás kalandomat, megint 
ugyanazon a gyalogátkelőn mentem, amikor egy autó, hogy 
a kanyarodó trolinak helyet adjon, a kereszteződésből hirte-
len visszatolatott a zebrára. Csak egy ugrás mentett meg az 
újabb balesettől. Vigyázzunk, mert nálunk a zebra is életve-
szélyes lehet!  

Nemcsak a cég, hanem  
a friss diplomások és Szeged is nyer  

a Lightware beruházásával

A Lightware vezetői ápri-
lisban ismerkedtek meg 
Szegeddel, és fenntartható 
módon akarnak közleked-
ni: hisznek a vonatközleke-
désben, ezért az is fontos 
nekik, hogy az irodájukhoz 
közel legyen a nagyállo-
más. Első számú partnere-
ik a Microsoft, a Google, a 
Netflix és a Facebook. 

A 
Lightware Vetítés-
technikai Zrt. Sze-
geden és Buda-
pesten is tovább 

terjeszkedik – jelentette be 
Szijjártó Péter külgazdasá-
gi- és külügyminiszter. A ki-
lencmilliárd forintos beruhá-
zást az állam 2 milliárd 400 
millió forinttal támogatja. A 
budapesti kutatás-fejlesztés 
részlegét bővíti a Lightware, 
a szegedi beruházással egy 
mérnöki szolgáltatócsapa-
tot szeretnének létrehozni. 
Negyvenhárom új, felsőfokú 
végzettséget igénylő, fej-
lesztőmérnöki munka-
helyet teremtenek. 

Nagy Sándor vá-
rosfejlesztési alpol-
gármester szerint 
ez nemcsak Sze-
gednek, hanem az 
itteni egyetemisták-
nak is nagyszerű lehe-
tőség.

– Alapvetően mérnökö-

ket keresnek. Szeged ki-
emelten fontosnak tartja, 
hogy a tudásalapú gazdaság 
fejlődjön: van egyetemünk, 
van egy fenntartható váro-
sunk, ami kiváló körülmé-
nyeket nyújt informatikai, 
műszaki fejlesztő vagy 
szolgáltató központot mű-
ködtető cégeknek. Sok a 
nyelveket beszélő, informa-
tikai ismeretekkel vagy akár 
közgazdasági, marketing-
tudással rendelkező város-
lakó, úgyhogy erre a mun-
kaerőpiacra lehet alapozni. 
Szegednek egyébként is van 
egy megtartó képessége: az 
itt végző egyetemistáknak 
nagyon nagy része szeret-
ne itt maradni. Ehhez pedig 
pont ilyen munkahelyekre 
van szükség – hangsúlyozta 
az alpolgármester.

A cég Szegeden először 
áprilisban járt, amikor a 

városvezetés megmutatta 
nekik a Szegedi Tudomány-
egyetemet, valamint meg-
ismerkedtek a helyi mun-
kaerőpiaci viszonyokkal. A 
Szeged Pólus Nonprofit Kft.-
től olyan irodalehetőségek-
ről érdeklődtek, amik nem-
csak a belvároshoz, hanem 
a vasútállomáshoz is közel 
vannak. A cég vezetői vonat-
tal tervezik a közlekedést 
Budapest és Szeged között, 
hogy a kollégáik dolgát meg-
könnyítsék.

A magyar alapítású, 
audiovizuális terméke-
ket gyártó cég már több 
országban is jelen van, 
többek között Ausztráli-
ában, Olaszországban, 

az Egyesült Arab Emír-
ségekben, az Egyesült 

Királyságban és az Ameri-
kai Egyesült Államokban is. 
A cég körülbelül négyszáz 

alkalmazottat foglalkoztat 
jelenleg, amiből három-

százan Magyarorszá-
gon dolgoznak, és 
a számuk egyre 
nő. A vállalat 
szinte egész be-
vétele az export-
piacokról szárma-

zik, nagy figyelmet 
fordítva arra, hogy a 

kutatási és fejlesztési 
részlegét az országhatá-

ron belül tartsák.
Olyan magas minőségű 

audiovizuális, konferencia-, 
illetve közvetítőeszközöket 
gyártanak, amikre a legma-
gasabb elvárású cégeknek 
van szükségük. A Lightware 
első számú vásárlói közé 
tartozik a Microsoft, a Goog-
le, a Netflix, valamint a Face-
book. Emellett termékeikkel 
olyan helyeken is találkozni 
lehetett, mint Billie Eilish 
vagy Rod Stewart koncertjei, 
az Eurovíziós Dalfesztivál, 
illetve különböző egyeteme-
ken és sporteseményeken.

Bár hamarosan jelen 
lesz Szegeden a legnagyobb 
elektromosautó-gyártó, a 
BYD, illetve a német hadi-
ipari vállalat, a Rheinmetall 
is, a szegedi városvezetés 
fontosnak tartja, hogy az 
IT-szektor, illetve a kuta-
tás-fejlesztés beruházása-
ival is fejlődjön a település. 

A magyar ala-
pítású, audiovizu-

ális termékeket gyártó 
cég már több országban 

is jelen van, többek között 
Ausztráliában, Olaszország-

ban, az Egyesült Arab Emírsé-
gekben, az Egyesült Király-

ságban és az Amerikai 
Egyesült Államokban 

is.

Csak egy 
ugrás mentett 

meg az újabb bal-
esettől. Vigyázzunk, 
mert nálunk a zebra 

is életveszélyes 
lehet!

Szeged kiemelten 
fontosnak tartja, 

hogy a tudásalapú gaz-
daság fejlődjön: van egye-

temünk, van egy fenntartható 
városunk, ami kiváló körül-

ményeket nyújt informatikai, 
műszaki fejlesztő vagy szol-

gáltató központot mű-
ködtető cégeknek.
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Huszonegy intézményéhez telepített 
napelemet az önkormányzat

Huszonegy intézményéhez 
telepített napelemrend-
szert az önkormányzat sa-
ját forrásból az elmúlt hó-
napokban. A beruházással 
akár 70 százalékkal csök-
kenthető a vásárolt villa-
mos energia mennyisége.

K
ovács Tamás gaz-
dasági alpolgár-
mester a Móra Fe-
renc Múzeum kül-

ső raktárbázisánál tartott 
sajtótájékoztatón elmond-
ta, az önkormányzat a Zöld 
város programhoz illesz-
kedve folyamatosan kor-
szerűsíti intézményei ener-
getikai rendszereit, és ener-
giafelhasználásában növeli 
a megújuló források rész-
arányát. Az alpolgármester 
emlékeztetett, tavaly a Sze-
gedi Vízmű Zrt. telephelye-
in 165 millió forint önkor-
mányzati forrásból alakítot-
tak ki napelemrendszere-
ket. Ennek köszönhetően a 

többségi önkormányzati tu-
lajdonú cég energiafelhasz-
nálásának közel 70 száza-
lékát megújuló forrásból fe-
dezik.

Idén az önkormányzat, 

szintén saját forrásból, 222 
millió forintból 21 intézmé-
nyéhez telepített napelem-
rendszereket. A tíz óvoda, 
hét művelődési ház mellett 
a dorozsmai temetőnél, az 

IH Rendezvényközpontnál, 
a krematóriumnál, valamint 
a múzeum külső raktárbá-
zisánál épült napelemes 
rendszer. Ezek közül három 
a legnagyobb, 50 kW-os 

névleges teljesítményű, ház-
tartási méretű kiserőmű. Az 
erőművek teljes névleges 
teljesítménye 463 kW. Ezzel 
az intézményi napelemes 
program elkészült. A tapasz-
talatok azt mutatják, hogy 
az intézményeknél a nap-
elemek telepítése mellett 
megvalósított energetikai 
korszerűsítésekkel együtt 
70 százalékos megtakarítás 
érhető el az energiafelhasz-
nálásban.

Fogas Ottó múzeumigaz-
gató közölte, a városi köz-
gyűjtemény épületeinek 
többsége belvárosi műem-
lék, így azoknál nem telepít-
hetők az ingatlanokra vagy 
azok mellé napelemek. A 
külső raktárbázis épülete 
mellett azonban kialakít-
ható volt egy kiserőmű. A 
raktárbázis éves villamose-
nergia-számlája 6-7 millió, 
gázszámlája 12-13 millió fo-
rint. A napelemek telepítése, 
valamint a hűtési, fűtési és 

melegvíz-előállító rendszer 
saját forrásból megvalósuló 
korszerűsítésének köszön-
hetően ez a számítások sze-
rint 3-5 millió forintra csök-
ken.

21

A napelemes fejlesz-
tésben részt vevő in-
tézmények: Tisza-par-
ti, Délceg, Katona 
József, Újvidéki, Pet-
resi, Cső, az Építő, a 
Garam és a Tabán ut-
cai, valamint a Tünde 
téri óvoda. Mellettük 
a dorozsmai, tápai, 
szőregi, kecskési, új-
szegedi, petőfitelepi 
és szentmihályi mű-
velődési ház, valamint 
a dorozsmai temető, 
az IH Rendezvényköz-
pont, a krematórium 
és a Móra-múzeum 
raktárbázisa.

Akár évi 300 ezer eurót is megtakaríthat 
legújabb beruházásával a Szeplast

A 
Szeplast egy 1992-
ben alapított, azóta 
is magyar magántu-
lajdonban lévő sze-

gedi cég, 2015 óta kizárólag 
műanyag granulátumok ké-
szítésé-

vel foglalkozik, ami ipari alap-
anyag. Helyben történik a ter-
mékfejlesztés, a gyártás, a lo-
gisztika és az értékesítés is, 
több mint háromszáz külön-
böző terméket értékesítenek.

– Az elmúlt másfél-két 
évben komplex beruhá-

zást hajtottunk végre, 
egy, az Európai Unió 
és a magyar állam 
által is támogatott 
pályázat segítségé-
vel. A fejlesztés ré-
sze volt egy új gép-

sor, és napelemeket 
is telepítettünk, illetve 

laboreszközöket és inf-
rastruktúrát fejlesztettünk a 

telephelyünkön – nyilatkozta 
Major István, a Szeplast Zrt. 
cégvezetője. Ezek a beruhá-
zási elemek hozzájárulnak a 
hosszú távú növekedési célja-
ik eléréséhez. Jelenlegi termé-
keik mellett új termékcsaládot 

tudnak bevezetni a piacra. Az 
infrastruktúra-fejlesztés ah-
hoz járul hozzá, hogy a telep-
helyük egyre hatékonyabban 
működjön, a megújuló ener-
giának köszönhetően pedig 
olcsóbban termelhetnek, és 

nem utolsósorban védik a 
környezetet. Akár évi 300 
ezer eurót tudnak megspó-
rolni, valamint évente 700 
kilogramm szén-dioxiddal ke-
vesebbet bocsátanak a leve-
gőbe. Major István elmondta, 

a beruházás összköltségveté-
se 1 milliárd 200 millió forint, 
ennek a felét, nagyjából 600 
millió forintot támogatásból 
finanszírozták: 375 millió fo-
rint európai uniós forrásból 
érkezett, a magyar állam 208 
milliót adott. A fejlesztés má-
sik felét a cég önerőből állja.

– Uniós és magyar támo-
gatással el tudjuk érni, hogy 
a helyi gazdasági társaságok 
megőrizhessék a versenyké-
pességüket. Szeretnénk, ha 
ez a szegmense is fejlődne 
a gazdaságnak; a városnak 
is jó, ha a Szeplast növeli 
kapacitását, és emelkedik a 
helyi iparűzési adó. Ezen kí-
vül új munkahelyeket teremt 
Szegednek, ami nagyon fon-
tos szempont az itt élőknek. 
A Szeplast egy harmincéves 
cég, ami nagyon jelentősen 
beágyazódott Szeged életébe 
– mondta a beruházásról Ko-
vács Tamás gazdasági alpol-
gármester.

A fejlesztésről Kovács Tamás gazdasági alpolgármester és Fogas Ottó múzeumigazga-
tó tájékoztatta a sajtó munkatársait a Móra-múzeum Vásár utcai raktárbázisán. Fotó: 
Kuklis István

A Magyar Multi Program keretében a kiemelkedő telje-
sítményű, valamint jelentős növekedési potenciállal ren-
delkező mikro-, kis- és középvállalkozások nyerhettek 
támogatást. Az európai uniós és állami támogatásnak kö-
szönhetően a szegedi Szeplast 1,2 milliárd forintos beru-
házást valósított meg. Bővült a cég minőség-ellenőrző és 
termékfejlesztési eszközparkja, fejlesztették a telephely 
infrastruktúráját, és naperőművet is telepítettek. 

Az infrastruk-
túra-fejlesztés 

ahhoz járul hozzá, 
hogy a telephelyük egyre 

hatékonyabban működjön, a 
megújuló energiának köszön-

hetően pedig olcsóbban 
termelhetnek, és nem 
utolsósorban védik a 

környezetet. 

Major István, a Szeplast Zrt. cégvezetője elmondta, a fejlesztéseknek köszönhetően 
csökkenthetik költségeiket, és nem utolsósorban védik a környezetet: évente 700 ki-
logramm szén-dioxiddal kevesebbet bocsátanak a levegőbe. Fotó: Kuklis István
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Lakossági fórumon mutatták be  
a Gogol utca felújításának új terveit

Folytatódik  
a Tavasz utca  

felújítása
Szegeden az ország rossz 
gazdasági helyzetének el-
lenére is az elmúlt évek 
legnagyobb szabású útre-
konstrukciós programja 
zajlik idén nyáron. Az idei 
évben minden korábbinál 
nagyobb összegből, három-
milliárd forintból újulhat-
nak meg a városrészek fon-
tos útvonalai. 

F
olytatódott a Tavasz 
utca rekonstrukci-
ója, önkormányzati 
önerőből. Binszki Jó-

zsef várospolitikai alpolgár-
mester, a körzet önkormány-
zati képviselője elmondta, 
tavasszal a Tavasz utca első 
szakasza újult meg. A Kos-

suth Lajos sugárút és a Zá-
kány utca közötti 230 méte-
res részt több mint 33 millió 
forintból újították fel. Most a 
második szakasza, a Zákány 
és Körtöltés utca közötti út-
szakaszt teszik rendbe 285 
méteren 56,5 millió forintért 
augusztus közepéig. 

A körzetben korábban 
az önkormányzat felújította 
a Széchenyi tér sétányai-
nak aszfaltját, elkészült a 
Lechner tér első szakasza, 
a Bartók tér, az Aradi vérta-
núk tere és az Árvízi emlék-
mű környezete is. Emellett a 
Feketesas, a Mérey, a Vidra 
és a Török utca burkolatát 
hozták rendbe. Fotó: Kuklis 
István

A Selmeci után a Zólyomi utca is 
megújul Fodorkertben

Fodorkertben az önkormányzat felújította a Homonnai, a Lőcsei, az Ungvári utcákat, a Sel-
meci utca pedig nemrég készült el. Most a szomszédos Zólyomi utca kap több mint 150 mé-
teren új útalapot és aszfaltburkolatot. A beruházás napokon belül elkészül, költsége 25 millió 
forint, amelyet az önkormányzat teljes egészében saját forrásból finanszíroz. Fotó: Kuklis István

Teljes egészében felújíta-
nák európai uniós források 
felhasználásával a teljes 
Gogol utcát a kis- és a nagy-
körút között – mutatták be 
a ProUrbe mérnöki iroda 
által készített terveket a 
napokban. Az Agórában 
tartott lakossági fórumra 
negyven környékbeli lakos 
eljött. 

N
agy Sándor város-
fejlesztési alpol-
gármester a ProUr-
be Mérnöki és Vá-

rosrendezési Kft. által készí-
tett tervek bemutatása után 
elmondta, a „sétáló belvá-
ros” bővítésének egyik esz-
köze a környező utcák re-
konstrukciója. A Gogol utca 
felújításának célja, hogy ja-
vítsák a környezet minősé-
gét, biztonságosabbá tegyék 
a gyalogosforgalmat, csilla-
pítsák az átmenő forgalmat.

A Kölcsey utcát több mint 
egy évtizede teljesen sétá-
lóutcává alakították, ennek 
meghosszabbítása a mint-
egy 550 méter hosszú Gogol 
utca. 

A jelenlegi árakon mint-
egy 600 millió forintos költ-
ségű rekonstrukciót a többi 
közt az indokolja, hogy a 
városi közegben megszokott 
növények nem bírják az egy-
re forróbbá és szárazabbá 

váló klímát, a fák túlnőtték 
az utcát, megrongálják a jár-
dákat, a pincék falát, illetve 
a tetőket – mondta az alpol-
gármester.

A tervek szerint a Go-
gol utca egyirányú marad, 
az ellenirányú kerékpáros 
forgalom biztosításával. Az 
úttesten váltott oldalon par-
kolósávot alakítanak ki, a 
két méter széles járda klin-
kertéglás burkolatot kap, 
a járda és az út között pe-
dig 1,5–1,9 méter széles 
zöldsávot alakítanak ki. A 
keresztutcák által három 
szakaszra tagolt utcán a 
kereszteződésekben a jár-

daszintre emelik az úttestet, 
a szakaszok felénél sávelhú-
zással mérséklik a járművek 
sebességét. Az 5,5–6 méter 
széles út mellett 36 hagyo-
mányos, két akadálymentes 
és három rakodóparkolót, az 
utca két körút felőli végén 
kerékpártámaszokat alakí-
tanak ki. Oszlopokkal akadá-
lyoznák meg, hogy a járdák-
ra parkoljanak az autósok. 
A fejlesztésnek köszönhető-
en a jelenlegi 670-ről 900 
négyzetméterre nő a zöld-
felület aránya. Az utcában 
a jelenlegi fák helyett 108 
oszlopos növésű mezei ju-
hart ültetnek gyökérterelők 

alkalmazásával, valamint 
1354 cserjét és talajtakaró 
növényeket telepítenek. 

A projekt fontos eleme 
a csapadék megtartása, a 
tetőkről lefolyó vizet szik-
kasztó blokkokba vezetik, 
ahonnan lassan szivárog be 
a talajba. A zöldfelületekhez 
csepegtetős automata ön-
tözőrendszert telepítenek, 
a városban más helyütt is 
használt padokat és szeme-
teseket helyeznek ki. A bel-
város egységes arculatának 
megfelelően a környéken 
állókhoz hasonló kandelábe-
rek biztosítják majd a közvi-
lágítást.

A párhuzamos parkolást az egyik oldalon teszik lehetővé, az utca egyirányú marad az 
autósoknak, a forgalmat sávelhúzással csillapítják. Képünk látványterv
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A tavaszi lakossági fórum 
után az Attila utcai Löw Li-
pót és Löw Immánuel park 
építésének első üteme terep-
rendezéssel kezdődött el. A 
munkálatok az itt elhelyezett 
két emlékművel együtt szep-
temberre készülnek el. 

A 
szeptemberig elké-
szülő ütemben a tel-
jesen elhagyatott te-
rületen, 240 négy-

zetméteren díszburkolatot, 
részben vízáteresztő tömörí-
tett kavicsot fognak leteríteni, 
és kétszer ekkora részen, 414 
négyzetméteren gyepszőnyeg 
lesz. A tereprendezés során a 
beteg, balesetveszélyes fákat 
kivágták, de az első ütemben 
kilenc, a korábbi invazív fajok 

helyett szárazságtűrő fát ül-
tetnek, több mint 200 cserjét 
és 124 évelőt is telepítenek. 
Binszki József várospolitikai al-
polgármester, a körzet képvi-
selője elmondta, a teljes pro-
jektet három ütemre tervez-
ték, az elsőt is 75 millió forint 
saját forrásból finanszírozza 
az önkormányzat, mivel a be-
fagyasztott uniós források mi-
att erre nincs mód pályázatot 
benyújtani. A második és har-
madik ütemet akkor folytat-
ják, ha meglesz a városi költ-
ségvetésben a forrás. – Eddig 
ezek a parkok városi közösségi 
funkciót egyáltalán nem láttak 
el, holott ez lenne a közparkok 
egyik legfontosabb célja. Bur-
kolt felületen csak az épülete-
ket lehetett gyalogosan meg-

közelíteni, illetve az autók fog-
lalták el a tereket. Új funkciót 
és közösségi életet viszünk a 
parkokba. A tervezett burkola-
tok 21. századi, korszerű, na-
gyobbrészt vízáteresztő burko-
latok, a csapadékvíz helyben 
tartása céljából. A Zöld város 
programunkhoz illeszkedően 
minőségi zöldfelületet alakí-
tunk ki, tájhonos, klímatűrő fa-
jok alkalmazásával – mondta 
az alpolgármester. Szeptem-
ber 4-én megemlékezéssel fel 
is avatják az emlékhelyeket a 
Löw Immánuel és Löw Lipót 
parkokban, Székó Gábor szob-
raival. A két park a közelmúlt-
ban kapta a két szegedi főrab-
bi, apa és fia nevét; a város 
kulturális életében fontos sze-
repük miatt. 

A város első lépésben az új szobrok környékét teteti rendbe. A folytatás előtt ismét egyez-
tetnek a környékben lakókkal. Fotó: Iványi Aurél

Kialakítják a Löw parkok első ütemét

Emléktáblát kapott
Gaskó Béla

E
mléktáblát avattak 
Gaskó Béla termé-
szettudós, a Móra 
Ferenc Múzeum 

egykori igazgatóhelyettesé-
nek tiszteletére a Közmű-
velődési palotában, a ter-
mészettudományi látvány-
tár előtt. A 2016-ban el-
hunyt legendás „rovarász” 
egyszerre több tudomány-
területen is maradandót 
alkotott. Fáradhatatlanul 
kutatta a dél-alföldi régió 
élővilágát, gyűjtötte a bo-
garakat, és elévülhetetlen 
érdeme, hogy 40 év alatt 
létrehozta a legnagyobb 

vidéki bogárgyűjteményt. 
Eredményeit, tapasztala-
tait nagyszámú publikáci-
óban és több monografi-
kus írásban tette közkincs-
csé. 1974-től dolgozott a 
Móra-múzeumban, 1986-
ban vette át a természettu-
dományi osztály vezetését. 
Később hosszú időn ke-
resztül általános igazgató-
helyettesként segítette az 
intézmény munkáját. Élet-
művét a szakma 2006-ban 
Pro Natura Emlékplakettel 
ismerte el, 2012-ben pedig 
megkapta a Magyar Arany 
Érdemkereszt kitüntetést.

Roboz István: Kevés város szereti  
jobban a néptáncot Szegednél

Júliusban három napig Sze-
ged volt a néptánc fővá-
rosa. A XIV. Martin György 
Néptáncfesztivált rendezte 
meg a Szegedi Nemzetközi 
Néptáncfesztivál Alapítvány 
és a Martin György Néptánc-
szövetség. A programsorozat 
hagyományos menettánccal 
kezdődött, a Dugonics téri 
megnyitón mind a hét részt 
vevő táncegyüttes bemu-
tatkozott a nagy létszámú 
közönség örömére. Roboz 
István fesztiváligazgató úgy 
fogalmazott: kevés város sze-
reti jobban a néptáncot Sze-
gednél. Fotó: Kuklis István

700 kerékpárnak épült támasz
A lakossági és intézményi ké-
réseknek megfelelően a város 
36 pontján összesen 347 ke-
rékpártámaszt telepített az 
önkormányzat önerőből, 71,5 
millió forintért. Így 700 bicik-
lit lehet lezárni. Nagy Sándor 
városfejlesztési alpolgármester 
(képünkön) a lezárt programról 
elmondta, a környezethez illő 
támaszt szereltek fel, a Kölcsey 
és Feketesas utca sarkán pél-
dául a korábbihoz hasonló, sze-
cessziós stílusút. Ahol lehetett, 
zöldítettek is: 26 fát és több 
száz cserjét ültettek.

Derült égből jégkrém

Remek időzítéssel a legnagyobb hőségben kapták a jég- 
krémet a Határtalan ízek táborban a gyerekek. Szénási 
Róbert önkormányzati képviselő minden nyáron tíz rászoruló 
gyerek táborát fizeti a Petőfitelepi Művelődési Házban. 
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Régen is próbára tette a kánikula a szegedieket
Ezrek menekültek a város kőrengetegének melege elől a Tiszára

Száztizenhárom éve akkora 
volt a forróság Szegeden, 
hogy a helyi lap azt ajánlotta 
olvasóinak: tegyék az éjjelt 
nappallá, a nappalt pedig 
éjjellé, és járjanak mezítláb. 
Régen is próbára tette a ká-
nikula a szegedieket. 

1911. augusztus 12-én 
a helyi újság tanácsokat is 
adott a hosszú ideje tartó ká-
nikula elviselésére: „Ajánljuk 
elsősorban a mezítláb járást, 
a haj beretválását – különö-
sen nők részére, az életrend 
oly módon való megváltoz-
tatását, hogy az éjjelt tegyük 
nappallá és a nappalt éjjel-
lé. És mindenkinek joga van 
újabb indítványra. Még tart a 
kánikula.”
1929. augusztus 13-án 
„szinte egyenlítői forróság 
tikkasztotta el Szegedet már 
a délelőtti órákban. A déli 
órákban 38 fokot mutatott a 
hőmérő árnyékban, amire ed-
dig alig volt példa. Soha ilyen 
tömegek még nem voltak a 
tiszai strandokon, ezren és 
ezren kerestek enyhülést a 
Tisza hullámaiban.”
1938. július 1-jén, amikor 
az ebéd utáni órákban 40 
fokot mutatott a Kárász utcai 
hőmérő, azt írták: „Több mint 
tízezer ember menekült a vá-
ros kőrengetegének melege 

elől a tiszai strandra. Rekord-
forgalmat bonyolított le a Ti-
sza. A városi strandon 3960 
darab 20 filléres napijegyet 
adtak el, a bérlő törzsvendé-
gekkel együtt 6360-at tett ki a 
nyilvántartott fürdővendégek 
száma. Rengetegen élvezték 
a folyóvíz örömeit a Berta-
lan-emléknél és fentebb a 
Sárgán, ahol belépődíjat sem 
kell fizetni.”
1938. augusztus 5-én azt 
írták: „Kánikula van, tehetet-
lenül fuldoklunk benne. Ideg-
rendszerünk kimerülten vo-
naglik, torkunkat olthatatlan 
szomjúság hasogatja, a ször-
nyű depresszió a mellünkre 
fekszik, a szédítően magas, 
de láthatatlan hőhullámok 
lomhái kergetik egymást fö-
löttünk, a forróság letaglózza 
gondolatainkat, elhamvasztja 
testi erőinket és fölperzseli 
gondolkozó képességünket. 
Félig gutaütötten hányódunk 
a hőtenger iszapjában és úgy 
érezzük, hogy körülöttünk ép-
pen ilyen tehetetlenül és erőt-
lenül hever minden. Kánikula 
van, amilyenre hosszú évtize-
dek óta nemigen volt példa: 
élet- és akarathamvasztó hő-
ség, amelynél nagyobb ellen-
sége nem volt és talán nem is 
lesz soha a cselekedetnek.”
1958-ban már május kö-
zepén megindult a harc a 

kánikula ellen a beszámolók 
szerint Szegeden. „A kániku-
la előtt naponta átlag öt-hat-
száz adag fagylaltot mértek 
el a Hungária cukrászdáiban, 
most pedig hétezret! Még ha-
talmasabb számok tanúskod-
nak a megnövekedett szom-
júságról a Vendéglátó Vállalat 
hatnapi mérlegében. Már az 
első forró napon megrohan-
ták a vendéglőket sörért a 
szomjazók. Egyszerre felug-
rott a napi fogyasztás csak-
nem tizenhatezer literre, s az 
első kánikulai héten 1086 
hektó sör fogyott el. Öröm 
éri a kánikula ellen menekü-
lőket. A hónap végére ismét 
kapható lesz a várva-várt és 
évek óta nem igen látott, va-
lódi szeder- és málnaszörp!”
1962 júniusában is szen-
vedtek a kánikulától a szege-
diek: a Partfürdőn közel tíze-
zer ember fürdött, napozott. 
Telt ház volt az úszóházakon, 
a Sárgán. „A szegedi meteoro-
lógusok már 34 fokot mértek 
árnyékban. Habár az időjelző 
készülékek már huzamos ide-
je zivatarok lehetőségét mu-
tatják, úgy látszik, hogy Sze-
ged környéke »be van oltva« 
eső ellen. Ugyanis az elmúlt 
héten kétszer is tornyosultak 
a fellegek a város körül, de 
csapadék nem hullott.”

Hollósi Zsolt

Tisza-part, Béke úszóház, ekkor még garage, valamint a Partfürdő 1962 nyarán. Fotó: 
Fortepan/Szalay Zoltán

A Szőke Tisza I. hajószálló úszóháza a Korányi rakpartnál a Tiszán, háttérben a Belvárosi 
híd 1958 nyarán. Fotó: Fortepan/Magyar Pál

A Partfürdő, háttérben a Felső Tisza-part a Pick-szalámigyárral 1938 nyarán. Fotó: Fortepan/Négyesi Pál
Fürdőház a Tiszán 1926 nyarán. Fotó: Fortepan/Szent-Ist-
vány Dezső

A Partfürdő 1960 nyarán. Fotó: Fortepan
Mozgó fagylaltárus 1959 nyarán a Kálvária sugárút és 
Londoni körút sarkán. Fotó: Fortepan/Jurányi Attila
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SZINkópé:  
Vitéz László meg a többiek a ligetben

H
armadik alkalommal rendezte meg idén a Kövér 
Béla Bábszínház a SZINkópé bábfesztivált, ami óri-
ásbábos felvonulással indult, majd az újszegedi Er-
zsébet ligetbe költöztek a bábosok, ahol számtalan 

előadással, koncerttel és játékkal várták a családokat. A felvo-
nuláson a mára ikonikussá vált óriásbábokkal – a tiszai ponty-
tyal, a sirállyal és a tiszavirággal – masíroztak a bábosok, de 
ott voltak a menetben a szintén Tisza-tematikára épülő mo-
nokróm bábok, a medvék és a lányok, valamint sokak ked-
vence, a szamár is. A ligetben Vitéz László szorgosan csépel-
te palacsintasütőjével az ördögöt, a gyereksereg legnagyobb 
örömére. A vállalkozó kedvűek kipróbálhatták a Kövér Béla 
Bábszínház saját fejlesztésű társasjátékát, a Port Ciggedint, 
de a századelő játékaival is megismerkedhettek a családok. A  
bábelőadások mellett bringaverkli és utcaszínházi bemutató 
is várta az érdeklődőket. Kiss Ágnes, a Kövér Béla Bábszín-
ház igazgatója, a fesztivál ötletgazdája elmondta: a közös já-
ték mellett minden a környezettudatosságról és a közösségi 
létről szólt a fesztiválon. Minden játék természetes anyagok-
ból, fából, papírból készült, és mindenkit arra biztattak, hogy 
gyalog, biciklivel vagy tömegközlekedéssel menjen a fesztivál-
ra. Fotók: Iványi Aurél és Kövér Béla Bábszínház
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Felhívás parlagfű-mentesítésre
Kérem a Tisztelt Lakosságot, a cégek és intézmények vezetőit, hogy a tulajdonukban vagy haszná-
latukban lévő ingatlanokon a parlagfű kaszálását vagy más módon történő irtását folyamatosan 
végezzék el.

Az élelmiszerláncról és hatósági felügyeletéről szóló 2008. évi XLVI. törvény értelmében a földhasz-
náló köteles az ingatlanon a parlagfű virágbimbójának kialakulását megakadályozni, és ezt követő-
en ezt az állapotot a vegetációs időszak végéig folyamatosan fenntartani.

Azzal szemben, aki nem tesz eleget a parlagfű elleni védekezési kötelezettségének, belterületen 
a jegyző, külterületen a Csongrád-Csanád Vármegyei Kormányhivatal Agrárügyi Főosztály Nö-
vény- és Talajvédelmi Osztálya közérdekű védekezést rendel el, melynek költségeit a földhasználó, 
illetve a termelő köteles megtéríteni. Ezzel egyidejűleg a Csongrád-Csanád Vármegyei Kormány-
hivatal Agrárügyi Főosztály Növény- és Talajvédelmi Osztálya növényvédelmi bírságot szab ki.

Parlagfűvel kapcsolatos bejelentéseiket az alábbi módokon tehetik meg:

Belterületre vonatkozóan:
tel.: 80/820-302 (SZMJV Polgármesteri Hivatal zöldszáma);
e-mail: info@szegedvaros.hu

Külterületre, zártkertre vonatkozóan:
tel.: 62/680-170 (Csongrád-Csanád Vármegyei Kormányhivatal Földhivatali Főosztály Földhivatali 
Osztály 1.)
e-mail: foldhivatal.szeged@csongrad.gov.hu

Felhívom továbbá a Tisztelt Lakosság figyelmét arra is, hogy a magántulajdonú ingatlanok előtti köz-
területi szakasz tisztán tartása, gondozása, gyommentesítése az ingatlan magántulajdonosának 
feladata az alábbiak szerint:

A köztisztasággal és a települési szilárd hulladékkal összefüggő tevékenységekről szóló 1/1986. 
(II. 21.) ÉVM-EüM együttes rendelet 6. §-a szerint, ha a jogszabály eltérően nem rendelkezik, a 
tulajdonos köteles gondoskodni az ingatlan előtti járdaszakasz (járda hiányában egy méter széles 
területsáv, illetőleg ha a járda mellett zöldsáv is van, az úttestig terjedő teljes terület); a járdasza-
kasz melletti nyílt árok és ennek műtárgyai, továbbá a tömbtelken a külön tulajdonban álló egyes 
épületek gyalogos megközelítésére és körüljárására szolgáló terület tisztán tartásáról, a csapadék-
víz zavartalan lefolyását akadályozó anyagok és más hulladékok eltávolításáról.

Szeged Megyei Jogú Város Önkormányzata Közgyűlésének a közösségi együttélés alapvető szabá-
lyairól szóló 27/2016. (XI. 16.) önkormányzati rendelete alapján az ingatlan tulajdonosa (társasház 
esetén a tulajdonostársak közössége) a közösségi együttélés alapvető szabályaiba ütköző maga-
tartást tanúsít, és közigazgatási bírsággal sújtható, amennyiben nem gondoskodik az ingatlant ha-
tároló járdaszakasz és az ingatlan közvetlen környezetének gondozásáról, tisztán tartásáról, gyom-
mentesítéséről, a fű rendszeres nyírásáról, a fenti területeken elhelyezett hulladék eltakarításáról.

A parlagfű napjainkra a legelterjedtebb gyomnövénnyé vált, humán-egészségügyi kártételei mára 
már akkorák, hogy az ország lakosságának több mint egynegyede szenved parlagfűpollen-allergi-
ától. 

A parlagfű-mentesítés közös feladatunk és kötelezettségünk, tegyünk meg együtt mindent a 
parlagfűmentes, élhető városért!

 Dr. Martonosi Éva,
 Szeged Megyei Jogú Város jegyzője
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Csillagoktól a csöndig Mesélő évszázadok a Somogyiban

Mesélő évszázadok címmel látható kiállí-
tás október 9-ig a Somogyi-könyvtárban a 
könyvnyomtatás történetének legkorábbi 
időszakáról. A kiállítás a nyomtatott kultú-
ra 500 évvel ezelőtti állapotáról nyújt pilla-

natfelvételt: a kötetek részben a korabeli 
nyomdászat lehetőségeit, fejlődését repre-
zentálják, részben azt mutatják be, hogyan 
jelentek meg az új események, vívmányok 
és felfedezések a könyvek lapjain.

EMLÉKKÖNYVTÁR-LÁTO-
GATÁS 
Helyszín: Somogyi-könyvtár
Időpont: augusztus 2., pén-
tek, 15 óra

Az Emlékkönyvtárban a 43 
ezer 701 kötetes alapítvá-
nyi gyűjteményből egy közel 
tízezer kötetes reprezentatív 
válogatás látható. A Somo-
gyi-könyvtár birtokában van 
36 ősnyomtatvány, ame-
lyek közül nyolc egyedi pél-
dány hazánkban. A könyvek 
védelme miatt fokozottan 
ügyelnek a megfelelő hőmér-
sékletre és páratartalomra. 
A várható hőmérséklet 17-
18 fok. A program részvételi 
díjas.

ÉLMÉNYSÉTA A SZTÁROK 
NYOMÁBAN
Helyszín: Dóm tér
Időpont: augusztus 2., pén-
tek, 17.30 óra
Szeged leghíresebb attrak-
ciója, a Szegedi Szabadtéri 
Játékok kinyitja titkos ka-
puit és betekintést enged 
a színfalak mögé. Beleszip-
panthatnak a színházi világ 
titokzatos levegőjébe. Az él-
ményséta részvételi díjas.

AZ ŰR CSODÁI 
Helyszín: Szegedi Csillag-
vizsgáló
Időpont: augusztus 2., pén-
tek, 19 óra
Ismeretterjesztő előadással, 

csillagkép-
t ú r á v a l , 
derült idő-
ben pedig 
távcsöves 
bemutató-
val várják 
az érdeklő-
dőket, akik 
megtapasz-
talhatják a 
Gal i le i -é l -
ményt. Fel-
t á r u l n a k 
a távoli 
galaxisok, 
a halvány 
csillagködök és a zsúfolt csil-
laghalmazok.

LÁTOGATÁS AZ ÖREG 
HÖLGYNÉL 
Helyszín: Szent István tér
Időpont: augusztus 3., 
szombat, 10–16 óra kö- 
zött
A Szent István téri víztorony 

a legelső 
v a s b e t o n 
víztornyok 
e g y i k e , 
mely év-
t i z e d e k i g 
s z o l g á l t 
mintaként 
a víztorony-
építésben. 
Ma a leg-
i d ő s e b b , 
m ű k ö d ő , 
v a s b e t o n 
v í z t o r o n y 
M a g y a r -
országon. 

A legfölső szinten Szeged 
panorámájában gyönyör-
ködhetnek. Részvételi díjas 
program.

EURÓPAI NÉPEK FESZTI-
VÁLJA 
Helyszín: Móra-park
Időpont: augusztus 4., va-
sárnap, 18.45 óra
Az augusztus végéig tar-
tó fesztiválon a Javorníček 
Gyermek Néptánc Együttes 
(Csehország) és a Zyngierki 
Gyermek Néptánc Együttes 
(Lengyelország) lép fel.

CSÖNDED VAGYOK 
Helyszín: Újszegedi Szabad-
téri Színpad
Időpont: augusztus 7., szer-
da, 21 óra
Cseh Tamás emléke előtt 

adózik a szabadtéri az 
emlékesttel. Cseh Tamás 
legemlékezetesebb, Bere-
ményi Gézával közös dalai 
Hrutka Róbert zeneszerző, 
Szegezdi Róbert, a Szege-
di Nemzeti Színház szín-
művésze és művésztársa-
ik – Nagy-Kálózy Eszter, 
Rudolf Péter, Cserhalmi 
György, Udvaros Dorottya, 
Für Anikó és Gubik Petra – 
előadásában elevenednek 
meg.AZ ŰR CSODÁI

CSÖNDED VAGYOK –  
CSEH TAMÁS EMLÉKEST



2024. JÚLIUS 29., HÉTFŐ

T
izenkét éves voltam 
1953 augusztusá-
ban, amikor hadi-
özvegy édesanyám 

családi köréből, Békéscsa-
báról Tiszadobra, az And-
rássy-kastélyban működő 
gyermekotthonba kerültem 
állami gondozottként. Há-
lát adok a szerencsémnek, 
mert olyan helyre kerültem 
Szabolcs-Szatmár-Bereg me-
gyében, ami nemcsak vadre-
gényes táj volt a Holt- és élő 
Tisza által körbekerítve, de – 
mint ahogy Móricz Zsigmond 
írta – „az országnak ez a leg-
távolabbi része az egész or-
szág legcsodálatosabb da-
rabja: a történelmi Magyar-
országnak utolsó tündéri me-
séje”. És hát azért is, mert 
kiváló pedagógusok felügye-
letére bíztak mintegy 200-
250 árva és félárva gyerme-
ket, köztük engem is, több 
éven keresztül.

Jómagam 1958 nyarán 
kerültem Szegedre a felsőbb 
tanulmányaim befejezésére. 
1962-ben jó eredménnyel 
maturáltam, és persze végér-
vényesen Szegeden marad-
tam, itt is alapítottam csalá-
dot. A sorkatonai szolgálatot 
Budapesten teljesítettem, és 
a leszerelés után, 1965. már-
cius 1-től – 50 éves munka-
viszonnyal, 1976-ban tettem 
államvizsgát – közgazdász-
ként dolgoztam.

Miért éreztem magamat 
szerencsésnek Tiszadobon 
az 50-es években? Legin-
kább azért, mert a pedagógu-
sok, közöttük a felügyelő ne-
velők kiváló emberek voltak. 
Sokakat megszerettem, meg-
kedveltem, és csaknem vala-
mennyi kiérdemelte a tiszte-
letemet. Akkoriban Kelemen 
Lajos volt az otthon igazga-
tója, a felesége, Marika néni 
pedig az iskola magyar sza-
kos tanára. Itt tanított (Sze-
gedről) Tátrai Sándor, aki az 
egyik helybeli leányzót vette 
feleségül, és akik később ha-
zaköltöztek Szegedre, ahol 
utána éveken át tartottam ve-
lük a kapcsolatot, amíg meg 
nem haltak. Sándor fiuk és 
családja barátaim lettek, ve-
lük ma is élő a kapcsolatom. 
Dudás Mihály a II. világhá-
ború előtti időszak katonája 
volt, meg is tanította nekünk 
a katonai precizitást. És még 
sokan voltak hasonló embe-
rek, de egy ember, Nagy Pál 
kiemelkedett a sok jó közül. 
Az 1960-as években, amikor 
nyugdíjba vonult, Tiszadobról 
Miskolcra költözött a család-
jával. Pali bácsit, mint tanárt 
és nevelőt tiszteletem jelé-
ül apám helyett (aki 1945-
ben halt meg Budapesten) 
apámnak tekintettem, amíg 
az otthonban éltem. Olyan 
ember volt, akiből akkoriban, 
de akár a mai világban is, ke-

vés hasonló szaladgált a föl-
dön. Nem csak értett a gye-
rekek nyelvén, de végtelenül 
megértő és empatikus volt. 
Művelt, okos ember, kiváló 
pedagógus és családapa. 
Napjainkban hasonló adott-
ságú szakember – tisztelet 
a kivételnek – csak álmaink-
ban létezik. Arra adta a fejét 
és életét, hogy másoknak, 
nekünk, vásott kölyköknek 
felemelje a tudatát, egye-
nesbe tegye lelkivilágunkat 
és életünket. Mert a jóem-
ber – akkoriban – ilyen volt: 
arra áldozta minden lelki és 
szellemi erejét, hogy mások 
is gyarapodjanak emberség-
ben, tudásban. Az akkori, 
nehéz sorból érkezett gyere-
kek közül sokan mondhatjuk 
magunkat szerencsésnek. 
Megkaptuk a fejlesztéshez 
szükséges eszközöket és az 
emberi segítségnyújtást.

Manapság a nevelők dí-
jazása rendkívül alacsony. 
Nem mellesleg a szakember-
hiány is égbekiáltó, ráadásul 
sokan 60 év körüliek, közel 
a nyugdíjhoz. Olyan mélyre-
pülésben a szakellátás, ami 
már nem tartható sokáig. És 
akkor a ma regnáló kormány 
azt állítja: ezzel minden rend-
ben van. Nemhiába jöttek 
zavarba a kegyelmi botrány 
miatt is.

Történjék bármi, bennem 
él a múlt, a végtelen szere-
tet, amit tőlem már senki 
soha el nem vehet, de szí-
vesen adok belőle azoknak, 
akik megérdemlik. (Képünk 
illusztráció.)

Kutnyik Pál
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Tisztelt Olvasóink! 
Szerkesztőségünk fenntartja a jogot arra, hogy az 
észrevételeket, olvasói leveleket rövidítve, szer-
kesztett formában adja közre. 

Bennem él a múlt, a szeretet,
amit már senki el nem vehet

A bizonyítványról jutott eszembe

M
egkapták a diákok a bizonyít-
ványt. Az unokám büszkén mu-
tatta a jelesekkel teli indexét, ki-
emelve a kémia tárgy csillagos 

érdemjegyét.
És ekkor eszembe jutott az alábbi törté-

net. 
Valamikor régen, egy szeptemberi regge-

len igyekeztem a Boldogasszony sugárúton 
a tanárképző főiskolára, amikor a Mária-szo-
bor előtt egy leány csodálkozva tekintett föl 
a sarkon álló lombos fára. A falevelek között 
egy tarka tollú madár üldögélt.

– De aranyos! – mondta hangosan a le-
ány, majd tovább sietett a főiskola irányába.

A főiskola kapuján szinte egyszerre men-
tünk be. A diáklány valószínűleg biológia sza-
kos – gondoltam. A tanterembe lépve, az első 
kémiai gyakorlati órámon a biológia–kémia 
szakos hallgatók vettek részt, és lám, ott volt 
köztük a madarat megcsodáló leány is. 

Szerény, kedves, jó tanuló volt, és hogy vé-
gül jó tanár lett belőle, bizonyítja, hogy nem-
csak a biológia, de a kémia tárgy iránti érdek-
lődést is fel tudja kelteni a tanítványaiban.

Dr. Berecz Árpádné

A majmoké a hegy,
ha nincsenek tigrisek

M
iképp a kanászt leginkább a cifra 
járásáról, akképp egy népet talán 
a közmondásai alapján lehet a 
legjobban megismerni, gondolom 

én. Itt vannak például a kínaiak (akik tényleg itt 
vannak). Több ezer éves múltú állam és kultú-
ra, a maga erényeivel és hibáival, de hát ki jo-
gosult ezek el- és megítélésében? Mint ahogy 
manapság, úgy lehet, hogy már az ősidőkben 
is együtt kavartak dicső eleinkkel az ázsiai 
sztyeppéken. E rövid bevezető után, íme, né-
hány szubjektív módon kiválogatott tömör böl-
csesség a 2011-ben kiadott Kínai közmondá-
sok című könyvben olvasható 730-ból.

Az ökör keletre, a ló nyugatra menne. Fo-
gatlant ne kínálj dióval. Hogy halad legyen, fel 
kell áldoznod a kukacodat. A róka még álmá-
ban is a tyúkot kergeti. Olyan, mint a madzag-
járól leszakadt papírsárkány. Vén ökör húzza a 
rozoga szekeret. A nyíl már húron van. Csukott 
szájba nem repül a légy. Nem egy falattól lettél 
ilyen dagadt. A majmoké a hegy, ha nincsenek 
tigrisek. Észt nem adnak a korral. Ne a zsebe-
det, a fejedet tömd értékkel! Ha a tömegben 
állsz, azt látod, amit a tömeg lát. Kis ember 
előtt ne beszélj törpéről.

M. J.

A gyógyulás útján:
történetem az ortopédián

M
ég tavaly év végén 
voltam térdrönt-
genen, és a kö-
zelmúltban kellett 

visszamennem az ortopédiá-
ra, oda, ahonnan a röntgenre 
küldtek, hogy a vizsgálat ered-
ményétől függően dönthessen 
az orvos a gyógyulásom érde-
kében szükséges lépésekről. 
Szándékosan nem említek ne-
veket, helyszíneket, mert tiszte-
lem és becsülöm az orvosokat, 
bár minél többen lennének, és 
ez utóbbit az esetenkénti hosz-
szú várólisták okán is mondom.

Több, mozgásszervi prob-
lémával küszködő sorstársam-
mal való beszélgetést követően 
elhatároztam, hogy ameddig 
ordítás nélkül járni tudok a fáj-
dalomtól, addig szó sem lehet 
a műtétről, de injekcióval való 
térdfeltöltésről sem. Ezzel az 
elszántsággal ültem a türelem 
erényét gyakorolva többedma-
gammal a váróban. Nyugodt 
voltam, mert bíztam benne, 

hogy ha ne adj’ Isten nagyon 
kedvezőtlen is lenne a röntgen-
vizsgálat eredménye, akkor se 
fognak ott helyben megműteni, 
bár egy-két páciens oly hosszú 
időt töltött a rendelőben, hogy 
még ezt a lehetőséget sem le-
hetett teljesen kizárni.

Mindegy, egyszer csak 
szólítottak. Az orvos a röntgen-
felvételeket vizsgálva megkér-
dezte, hogy vagyok. A kelleténél 
jobban nem fájnak a térdeim, 
próbáltam szellemeskedni. – 
Nem kell injekció? – kérdezett 
újra, mert a korábbi találkozá-
sunkkor, mint lehetőség, ez is 
felmerült. – Nem, köszönöm, 
nem kérek semmit – mondtam 
neki, valamint azt is, hogy nem 
szeretném megbántani és ma-
gamra haragítani, de ha lehet-
séges, akkor maradnék a kon-
zervatív módszereknél. („Diktál 
a beteg, írja a doktor”?) Erre az 
orvos és a két asszisztens hölgy 
harsány, homéroszi kacajra 
fakadt, majd megnyugtattak, 

hogy a doktor úrban nincs se 
harag, se sértődöttség, amiért 
a konzervatív terápia folytatá-
sát választom, sőt!

Nos, így jártam az ortopé-
dián, de nincs veszve semmi 
sem, mert ha bármilyen kedve-
zőtlen változás állna be az ál-
lapotomban, akkor a szokásos 
procedúra után, idő múltával 
ismét ott üldögélhetek majd a 
szokott helyen. Addig is, irány az 
Anna fürdő napfényben fürdő 
udvara, a medencék és a sza-
una. Kalcium, magnézium, vi-
taminok, kollagén, hialuronsav, 
glükózamin-szulfát, lóbalzsam 
és a többi. Naponta az ötödik-
ről le és fel, séta erre-arra, a 
tömegközlekedési eszközökön 
a lehetőség szerint ülve utazni 
és nem legénykedni, étkezés 
módjával, este meg tekerés a 
szobabiciklin és mindeközben 
laza lelki tartás (Karinthy), az-
tán majd meglátjuk, hogy mind-
ez mennyit ér.

Méhes János
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Sportmix

A TESTVÉR IS UTAZIK. A Nem-
zetközi Paralimpiai Bizottság 
tájékoztatása alapján hazánk 
újabb kvótával gazdagodott a 
párizsi paralimpiára, amelyet 
Biacsi Bernadett, az SZVSE ver-
senyzője kapott. Bernadettnek 
az ikertestvéréhez, Ilonához ha-
sonlóan a női T20-as síkfutók 
1500 méteres versenyén szur-
kolhatunk. Az ikerpár életének 
gyermekkoruk óta szerves része 
a sport szeretete. Legnagyobb 
álmuk a paralimpiára való kiju-
tás volt, ami először 2012-ben 
sikerült, itt Bernadett a negye-
dik helyet szerezte meg. Ezt kö-
vetően is ott tudtak lenni min-
den paralimpián, Ilona Rióban 
ráadásul ezüstérmes volt. Az 
idei vb-n szintén kiemelkedő-
en teljesített a testvérpár: Ilona 
harmadik, Bernadett negyedik 
helyen végzett 1500 méteren. 
A paralimpiát augusztus 28. és 
szeptember 8. között rendezik a 
francia fővárosban.
KÉT VB-CÍM PLOVDIVBAN. 
Az MVM Szegedi VE tehetségei 
két arany-, négy ezüst- és egy 
bronzéremmel zárták a bulgári-
ai Plovdivban rendezett ifjúsági 
és U23-as kajak-kenu világbaj-
nokságot. Aranyérmes lett Sza-
bó Levente a K4 ifjúsági egység 
tagjaként, illetve Gyányi Milán 
a C4 ifi egységgel 500 méte-
ren. Az U23-as Molnár Csanád 
C4 500-on szerzett ezüstöt a 
magyar hajóval, Paragi Petra 
C2 ifjúsági 500 méteren lett 
második párjával, ugyanígy 
zárt a négyessel, ahol Molnár 
Csepke is a hajóban ült, mellet-
tük pedig még Marenec-Dózsa 
Zsombor nyert ezüstöt a C2 ve-
gyes ifjúsági 5000 méteres vál-
tóval. A szegedi bronzot Gyá-
nyi Milán szerezte C1 ifjúsági 
1000 méteren.
HÉT ARANY AZ EVEZŐS  
OB-N. Jól szerepeltek az MVM 
Szegedi VE evezősei a Maty-
éren rendezett országos bajnok-
ságon, hisz hét arany-, kilenc 
ezüst- és négy bronzérmet sze-
reztek. Ami az aranyérmeseket 
illeti: Lele László és Varga Lász-
ló egyaránt masters egypárban 
lett bajnok, Kitka Gergely és 
Lele masters kétpárban, Pet-
rovszki Edit a masters kétpár 
és a négypár tagjaként győzött, 
de első lett az ifjúsági négypár 
(Kéri Nóra Lili, Somogyi Dorka 
Fanni, Szabó Blanka Napsu-
gár, Mácsai Lilla) és az ifjúsági 
nyolcas (Galgóczi Gergő, Dabup 
Benjámin, Ambrus Barnabás, 
Moór Ádám, Rácz Regő, Haj-
dú András Vince, Hajdú Márton 
Zsigmond, Pálka Bálint, kormá-
nyos: Hajdú Zsombor) is.

10 SPORT

Szegedieknek is szurkolhatunk az olimpián
Elkezdődtek Párizsban a XXXIII. nyári játékok – augusztus 11-ig tart a sport ünnepe

Medence és nyílt víz

Ami a szegedieket illeti, az 
úszó Pádár Nikolett 200 
méter gyorson indul, illetve 
a Szegedi Úszó Egylet klasz-
szisa a váltókban is érdekelt 
lesz, míg a Ferencvárosban 
sportoló, de szegedi Fábián 
Bettina a 10 kilométeres 
nyílt vízi úszásban küzdhet 
az érmekért. Optimizmusra 
adhat okot, hogy Gellért Gá-
bor, a nyílt vízi úszók szegedi 
szövetségi kapitánya szerint 
reális esély van arra, hogy 
a kijutott három magyar 
sportoló egyaránt az első 
hatban végezzen, így Fábián 
is bizakodhat. A medencés 
úszószámok már zajlanak, 
nyílt vízen augusztus 8-án és 
9-én osztanak érmeket.

Kajak és kenu

Szintén oda kell figyelni a 
kajakosokra és a kenusokra, 

hisz a magyar válogatott 16 
fővel holtversenyben a má-
sodik legnépesebb csapatot 
alkotja a gyorsasági verse-
nyeken. Szegedet férfi K2 
500 méteren Nádas Bence 
képviseli Tótka Sándor pár-
jaként, míg K4 500 méteren 
a szintén szegedi Kuli István 
is bekerült a Nádas, Csizma-
dia, Kuli, Tótka hajóba. Női 
kenuban Kiss Ágnes C1 200 
méteren bizonyíthat, míg C2 
500-on a szintén az MVM 
Szegedben szereplő Nagy 
Biankával áll rajthoz. Össze-
sen 239 sportoló, 120 nő 
és 119 férfi száll vízre a Va-

ires-sur-Marne-i pályán. Az 
augusztus 6. és 10. között 
sorra kerülő gyorsasági ver-
senyek öt-öt férfi és női szá-
mában 47 ország versenyzői 
indulnak.

Kéz és labda

A fentiek mellett férfi kézi-
labdában lesznek még sze-
gediek, az OTP Bank-Pick 
Szeged három játékosa ka-
pott helyet a magyar váloga-
tottban: Mikler Roland, Bán-
hidi Bence és Bodó Richárd. 
A csapat Egyiptom ellen 
rajtolt lapzártánk után, míg 

a folytatásban július 29-én, 
hétfőn 21 órától Argentíná-
val, július 31-én, szerdán 9 
órától Norvégiával, augusz-
tus 2-án, pénteken 9 órától 
Dániával, augusztus 4-én, 
vasárnap 16 órától pedig 
Franciaországgal játszik. A 
csoportmeccseket Párizs-
ban, az augusztus 7-től zajló 
negyeddöntőket, elődöntő-
ket és helyosztókat Lille-ben 
játsszák.

Tippek és remények

2021-ben a tokiói olimpiát 
a magyar küldöttség húsz 

éremmel, köztük hat arany-
nyal, hét ezüsttel és hét 
bronzzal zárta. Ehhez képest 
a rajt előtt hét aranyat jósolt 
Magyarországnak a statisz-
tikai elemzésekkel foglalko-
zó Gracenote. A legutóbbi 
becslés alapján a magyarok 
23 érmet gyűjtenek, a hét 
győzelem mellé hat máso-
dik és tíz harmadik helyet 
szereznek. A novemberi két 
arany után a Gracenote feb-
ruárban három végső győ-
zelmet prognosztizált, ápri-
lisban pedig ötöt. A párizsi 
olimpián 32 sportágban 329 
éremosztásra kerül sor.

Munkában az OTP Bank-Pick Szeged
Foghíjas kerettel kezdték meg a felkészülést az új szezonra

Az OTP Bank-Pick Szeged 
férfi kézilabdacsapata hiva-
talosan is megkezdte a fel-
készülését a 2024–2025-
ös idényre. A keret egyelőre 
hiányos, sokan az olimpián 
szerepelnek.

A
mi az első edzé-
seket illeti, cson-
ka a keret, hiszen 
az új vezetőedző, 

Michael Apelgren és nyolc 
játékos – Bánhidi Bence, 
Bodó Richárd, Mikler Ro-
land (Magyarország), Borut 
Mackovsek (Szlovénia), Ma-
rin Jelinic, Mario Sostaric 
(Horvátország), Imanol Gar-
ciandia (Spanyolország), To-
bias Thulin (Svédország) – 
a párizsi olimpián szerepel. 

A többiek munkához lát-
tak, Jonas Källman és Kár-
páti Krisztián vezetésével 
elindult az alapozás – írta a 
csapat honlapja.

A hét elején az orvo-
si vizsgálatokra kerül sor, 
majd labdás edzések kö-
vetkeznek. Egyelőre Nagy 
Martin, Szilágyi Benjámin, 
Sebastian Frimmel, Gleb 
Kalaras, Jérémy Toto, Janus 
Smárason, Magnus Röd, La-
zar Kukics, Rea Barnabás 
és William Bogojevic alkotja 
a Szegeden készülő csapa-
tot. Augusztus 24-én és 25-
én Németországban, egy 
négycsapatos nemzetközi 
tornán vesz részt a klub. 
Az első napon, az elődöntő-
ben a Melsungen ellen lép 

pályára a csapat, a másik 
ágon a Magdeburg a Kiel-
cével csap össze. Másnap a 
helyosztókat rendezik.

Kezdés a Magdeburg ellen
A magyar bajnokság és 

a Bajnokok Ligája is szep-
temberben startol el. Ide 
kapcsolódik, hogy az Eu-
rópai Kézilabda Szövetség 
nyilvánosságra hozta a BL 
2024–2025-ös szezonjá-
nak tervezett menetrendjét. 

A szegediek a nyitóforduló-
ban a német Magdeburgot 
fogadják.

A 2024-es program, 1. 
forduló, szeptember 11–
12.: Szeged–Magdeburg, 2. 
forduló, szeptember 18–
19.: Barca–Szeged, 3. for-
duló, szeptember 25–26.: 
Szeged–Nantes, 4. forduló, 
október 9–10.: RK Zagreb–
Szeged, 5. forduló, október 
16–17.: Aalborg–Szeged, 
6. forduló, október 23–24.: 
Szeged–Kolstad, 7. forduló, 
október 30–31.: Szeged–
Kielce, 8. forduló, november 
20–21.: Kielce–Szeged, 9. 
forduló, november 27–28.: 
Kolstad–Szeged, 10. fordu-
ló, december 4–5.: Szeged–
Aalborg.

Már Frimmel is Szegeden készül az új szezonra. Fotó: OTP 
Bank-Pick Szeged

Szerdán és csütörtökön 
már rendeztek néhány ese-
ményt, ám hivatalosan a 
pénteki megnyitóval rajtol-
tak el Párizsban a XXXIII. 
nyári olimpiai játékok, ahol 
szegedi sportolóknak is 
szurkolhatunk. Bő két hét 
sportünnep vette kezdetét, 
hisz az utolsó aranyérmeket 
augusztus 11-én osztják ki.

Kiss Ágnes és Nagy Bianka nagy reményekkel indul az olimpián. Fotó: MTI
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SZEGEDEN KÖTÖTTEK HÁ-
ZASSÁGOT július 5-én: Bó-
zsó Bence és Tanács Kor-
nélia Lilla; július 6-án: Ba-
kaity István és Vass Ágnes, 
Gémes Tibor és Bársony 
Krisztina; július 13-án: Szé-
kely Áron és László Katalin 
Edit, Jaksa Zsombor és Nyá-
ri Nelli, Kohut Arnold és Or-
das Nikolett, Mucsi Dániel 
és Miklós Claudia.
SZEGEDEN SZÜLETTEK: 
Ivanov Ljubomir Kosztadi-
novnak és Tanucsev Kor-
nélia Ibolyának 2024. 06. 
22-én Abigél Nelli, Kószó 
Lászlónak és Raffael Bian-
ka Ilonának 2024. 06. 24-
én Mercédesz Bianka, Ilyés 
Sándor Ádámnak és Hrutka 

Anita Kittinek 2024. 06. 24-
én Barnabás Ádám, Csanyi-
ga Zsolt Szilveszternek és 
Ravasz Évának 2024. 06. 
26-án Eliot Flórián, Mátyus 
Róbertnek és Máté Myrtill-
nek 2024. 06. 28-án Anna 
és Bella, Veres Gábornak és 
Juhász Viktóriának 2024. 
07. 02-án Flóra,  Remete 
Alexnek és Pölös Petrának 
2024. 07. 05-én Borka, Hu-
szár Szabolcsnak és Maráczi 
Katalinnak 2024. 07. 08-án 
Nolen, Muntyán Péternek és 
Muhari Viktóriának 2024. 
07. 09-én Máté Nolan, Se-
res Adriánnak és Papp Bi-
ankának 2024. 07. 09-én 
Zselyke, Szőke Dávidnak és 
Gheorghita Dorottya Anná-

nak 2024. 07. 08-án Frigyes 
István, Terhes Józsefnek és 
Tóth Bernadettnek 2024. 
07. 12-én Dávid, Biliczki Ist-
vánnak és Graca Diánának 
2024. 07. 12-én Tamás, 
Mike Péternek és Balog 
Réka Magdolnának 2024. 
07. 12-én Benedek, Riba 
Rolandnak és Oláh Andre-
ának 2024. 07. 13-án Fló-
ra Emma, Baga Bélának és 
Pásztor Fruzsinának 2024. 
07. 13-án Lukács Mihály, 
Telek Róbert Ferencnek és 
Kis Kittinek 2024. 07. 14-én 
Botond, Laták Nándor Zol-
tánnak és Németh Enikőnek 
2024. 07. 14-én Zsombor 
nevű gyermeke született. 
GRATULÁLUNK!

Időjárás-előrejelzés Szegedre:
enyhülést hoz a hidegfront

Július
29.

hétfő  

Július
30.

kedd

Július 
31.

szerda

Augusztus 
1. 

csütörtök

Augusztus  
2. 

péntek  

Augusztus 
3. 

szombat 

Augusztus 
4. 

vasárnap

Hidegfront 
erős széllel 

32/20
Márta,
Flóra

Napsütés

31/18
Judit,
Xénia

Gyengén 
felhős 

32/18   
Oszkár,
Ignác

Közepesen 
felhős 

33/19
Boglárka,
Nimród

Zápor

32/19
Lehel,
Alfonz

Közepesen 
felhős 

32/18
Hermina,

Lídia

Gyengén 
felhős 

33/18
Domonkos,
Dominika
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Anyakönyvi hírek

JÚLIUS 31., SZERDA
Hekáné Dr. Szondi Ildikó: 14.00 – 16.00 (A jelzett időpon-
ton belül elérhető a  30/963-8137 telefonszámon és a szon-
di.ildiko@szeged.eu címen.)

Képviselői 
fogadóóra
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